

## **The suggestions of the Russian Federation for the first session of the Working Group**

Dear Sir or Madam,

The Government of the Russian Federation welcomes the establishment of the Working Group on the issue of human rights and transnational corporations and other business enterprises. As a co-sponsor of the resolution A/HRC/17/4 the Government of Russia attaches much importance to this issue.

Furthermore, the Russian Federation has several suggestions concerning the thematic priorities and activities of the Working Group during its first session in January 2012.

Since at the 17th session of the Human Rights Council the Special Representative of the United Nations Secretary General Prof. John Ruggie stipulated the necessity of focusing on vulnerable groups of people, Russia would propose considering the issues of human rights and business in the context of the violations of the rights of the child (including the rights of the child in an armed conflict) and the rights of people with disabilities.

To guarantee the effectiveness of the implementation of the Guiding Principles, the Russian Federation suggests that the Working Group should further carry out the pilot projects as those already organized by Prof. John Ruggie, including the "Sakhalin Energy" project.

The Government of the Russian Federation expects that the upcoming first session of the Working Group on the issue of human rights and transnational corporations and other business enterprises will be constructive and fruitful.

Kind regards,

Kristina Sukacheva  
Attache  
Permanent Mission of the Russian Federation  
to the UN Office and other  
International Organizations in Geneva



№ 754

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights and with reference to the latter's note № LW/MvG/IS of 15 November 2011 has the honor to transmit information in compliance with the questionnaire of the Human Rights Council Working Group on human rights and transnational corporations and other business enterprises.

The Permanent Mission of the Russian Federation avails itself of this opportunity to renew to the Office of the High Commissioner the assurances of its highest consideration.



Geneva, 30 December 2011

Office of the United Nations  
High Commissioner for Human Rights

Geneva

**Информация Российской Федерации в связи с вопросником Рабочей группы Совета ООН по правам человека по вопросу о правах человека и транснациональных корпорациях и других предприятиях**

*Reference: LW/MvG/IS*

**QUESTION 1: What do you suggest should be the priority focus areas for the Working Group, in line with its mandate as per Human Rights Council resolution A/HRC/17/4?**

1. Разработка в перспективе международного инструмента в области бизнеса и прав человека. Такой документ должен иметь более определенную правовую основу, нежели факультативные Руководящие принципы, и обеспечить содействие четкому выполнению корпорациями своих социальных обязательств.

2. Влияние применения международных экономических санкций в отношении субъектов предпринимательской деятельности на осуществление прав человека.

3. Анализ практического применения руководящих принципов с целью гармонизации предпринимательской деятельности в аспекте соблюдения прав человека, разработка системы оценки эффективности действия руководящих принципов.

**QUESTION 2: In addition to promoting and disseminating the Guiding Principles, the Working Group must ensure that they are effectively implemented by both governments and business, and that they result in improved outcomes for individual and groups around the world whose rights have been affected by business activity. How do you suggest that it achieve this complex task?**

Для достижения этой задачи Рабочей группе предлагается предпринять следующие меры.

1. Выработать рекомендации на основе международной практики по совершенствованию государственного регулирования и национальных законодательств в областях, имеющих непосредственное отношение к правам человека в процессе осуществления предпринимательской деятельности:

2. Разработать концепцию единой информационной системы, обеспечивающей представление следующей информации:

- руководящие указания предприятиям относительно соблюдения прав человека;

- официальные публичные отчеты, предприятий по устранению оказанного ими негативного воздействия на права человека;

- информацию о системе государственной поддержки компаний с целью предотвращения их причастности к нарушениям прав человека, которые чаще всего совершаются в районах, затрагиваемых конфликтами;

В этих целях было бы целесообразно рассмотреть возможность запуска отдельного веб-портала, где все заинтересованные стороны могли бы получать информацию о расписании соответствующих конференций, форумов и обучающих мероприятий (семинаров и/или тренингов), примеры политик и механизмов конкретных компаний, лучшие практики, контакты экспертов для консультирования и пр.), а также обмениваться накопленным опытом и делиться достижениями и проблемами в сфере внедрения и применения Руководящих принципов.

3. Рассматривать проблемы бизнеса и прав человека через призму нарушений прав уязвимых групп населения (дети, инвалиды, женщины).

4. Проводить ежегодный Форум по вопросам предпринимательской деятельности с целью обсуждения тенденций и вызовов в ходе разработки и практической реализации Руководящих принципов, обсуждения проблем и конфликтных ситуаций, связанных с нарушением прав человека, а также обмена опытом.